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دولت موفق مردم را مشغول 
سیاست بازی نمی کند

یک کــاندیدای انتخابات ریاست 
جمهوری  در خصوص شعار انتخاباتی 
خود اظهار داشت:  من در سال 92 
گفتم که حقوق عمومی مردم بر 
دیدگاه های حکومتی ترجیح دارد. 
حقوق عامه بر حقوق خاصه ترجیح 
دارد این در فقه شیعه بسیار خوب بیان 
شده است. من هم به عنوان شاگرد، 
سال های سال در فقه و حقوق کار 
کرده ام و علت اصلی اینکه توفیقی در 
رساندن خدمات داشتم این بود که 
حقوق عامه را بر حقوق خاصه ترجیح 
داده ام. برنا نوشت، سید محمد غرضی 
در خصوص شرایط مشارکت جامعه 
در انتخابات گفت: بسیار ساده است 
نیت نگاه به قاعده جامعه است. وقتی 
نیت امتیازطلبی، رفیق بازی و حزب 
بازی نداشته باشید درست می شود. 
من بارها تجربه کرده ام هم در دوره 
جوانی و هم در دوره مبارزه و هم در 
دوره حکومتی وقتی شما نیت صاف 
و صادق داشته باشد خلق ا... دور شما 
جمع می شوند. وی افزود:  دولتی موفق 
می شود که ایران را قدرت حساب کند 
نه اینکه ملت ایران را به سیاست بازی 

مشغول کند. 

نسبت به فساد حقوقی 
بی تفاوت   نباشیم

یک فعال سیاسی اظهار داشت:  
اولین شاخصه ای که رئیس جمهور 
آتی باید داشته باشد این است 
که کاندیدا از نظر عقلی و جامعه 
شناختی باید اعتبار داشته باشد، 
این ویژگی از نظر حقوقی نیز حائز 
اهمیت است. جهانبخش محبی نیا 
گفت: افرادی که خود را برای 
کاندیداتوری ریاست جمهوری 
آماده کردند باید دقیقا دروازه ورود 
به این موضوع را بشناسند و شاکله 
رجل سیاسی و مذهبی بودن را 
پیدا کرده باشند. نماینده سابق 
مجلس بیان کرد: کمیسیون اصل 
90 پارلمان در همه دوره ها به این 
حوزه بی توجه بودند. تمامی قوا 
باید دقیقا در همان حوزه ای که  
قانون اساسی برایشان مشخص 
کرده کارکرد داشته باشند تا در 
کشور فساد حقوقی پیش نیاید. 
وی ادامه داد: نباید نسبت به فساد 
حقوقی بی تفاوت باشیم. یعنی هم 
شهروند هم روئسای اهل قدرت 
نباید رویکردشان به قانون اساسی 
بر اساس زیاده طلبی یا تقلیل گرایی 
باشد. پس از نظر من اولین شرط و 
لازمه حضور در میدان انتخابات 

توجهه به این امر است.

نیاز به قدری بازنگری 
در انتخابات داریم 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در 
مورد مفهوم انتخابات اظهار داشت: 
انتخابات یعنی اینکه افراد جامعه 
بتوانند فردی را که تشخیص می دهند 
بهترین گزینه برای تحقق یک هدف 
است را انتخاب کنند و اکثریت هم 
هر چه گفتند، همان محقق شود؛ 
یعنی اکثریت می تواند ملاک عمل 
باشد؛ همان طور که امام بارها روی آن 
تاکید کردند و در بدو ورود به کشور هم 
حرفشان این بود که دولت نمی تواند 
برای نسل های بعد تصمیم گیری کند 
و خود آن مردم باید تصمیم بگیرند. 
اشرف بروجردی گفت: امروز در 
شرایطی قرار داریم که به نظر می رسد 
نیاز داریم تا قدری در انتخابات 
بازنگری کنیم تا همه قوانین در آن 
رعایت شود؛ این بازنگری به ما کمک 
می کند قوانین و مقررات اجرا شود 
و هر چیزی در جایگاه خودش قرار 
بگیرد و این چنین نباشد که علایق 
بر قوانین حاکم شود به این معنی که 
افراد بر اساس سلیقه  شان دیگران را 

تفسیر کرده و اعمال نظر کنند.

سـرمقــاله

اراده سیاسی جو بایدن مبنی بر احیای برجام بار دیگر در 
صحبت های او شنیده شد و در گذشته نیز در طول مبارزات 
انتخاباتی بارها بر آن تاکید کرده بود. او همواره این انتقاد را 
داشت که ترامپ اشتباه بزرگی را مرتکب شد و نباید از برجام 
خارج می شد. او در سه ماه گذشته با وجود اراده سیاسی برای 
احیای برجام، به علت اینکه به اهرم فشار علیه ایران نیاز دارد 
حاضر به بازگشت به توافق سال 2015 نیست. هدف آنها از 
اینکه می خواهند یک اهرم فشار داشته باشند این است که 
پس از احیای برجام بتوانند پیرامون مسائل دیگر نیز با ایران 
مذاکره داشته باشند و بر این باور هستند که بدون اهرم فشار 
نمی توانند ایران را پای میز مذاکره بکشانند. در همین راستا 
از روزهای اخیر یک مذاکرات سخت و پیچیده میان ایران 
و1+4 آغاز شده است. این مذاکرات در خود چند نکته را نهفته 
دارد: نخست اینکه همه طرف ها آن را سازنده می دانند و همه 
طرف ها بر ادامه آن تاکید دارند. این موارد نشان می دهد که 
اراده برای احیای برجام در میان تمام کشورها وجود دارد. امروز 
گفت و گوهای فنی در برجام برای محرک بودن به یک تصمیم 
سیاسی وابسته است و روند مذاکرات و ادامه مذاکرات به این 
تصمیم سیاسی باز می گردد که اتخاذ آن امروز تا حدود زیادی 
در اختیار آمریکاست. ایران می خواهد که تمام تحریم های دوره 
ترامپ لغو شود زیرا تحریم های مشکل آفرین برای مردم و 
کشورمان، تحریم های وضع شده در دوره ترامپ است. مشخصا 
ایالات متحده تمایل ندارد که این 1500 تحریم وضع شده را 
لغو کند و همین امر کار را سخت کرده است. اینکه در روزهای 
اخیر شاهد یک انعطاف در صحبت های جو بایدن بوده ایم، این 
امر را متصور می کند که تا پیش از ضرب الأجل سه ماهه ایران 
توافقی حاصل شود. صحبت های دو روز پیش بایدن شاید 
به نحوی آمادگی آنها را برای لغو مقداری از تحریم ها نشان 
داده است. تاکید بر اشتباه ترامپ صحبت پرمعنایی است که 
امروزه از بایدن شنیده می شود و در کنار آن باید توجه داشت 
که مقامات آمریکایی با مسئولان صهیونیستی دچار اختلاف 
شده اند، زیرا حمله صهیونیست ها به نیروگاه نطنز سبب شد 
تا طرف های غربی یک اهرم فشار دیگر علیه ایران را از دست 
دهند و ایران به واسطه آن غنی سازی 60 درصد را آغاز کرد و 
این یک فشار مضاعف بر کشورهای غربی حاضر در مذاکرات 
بود. رژیم صهیونیستی بر این باور بود که با تخریب قسمتی از 
تاسیسات هسته ای ایران این شرایط را مهیا می کند تا ایران را از 
فعالیت های هسته ای دور کند و غربی ها را به سمت کسب امتیاز 
بیشتر از ایران سوق دهند اما به علت اینکه ایران این صنعت 
را به صورت بومی راه اندازی کرده است و آن را ارتقا می دهد 
این نقشه آنها را با شکست مواجه کرد. مجموعا باید گفت که 
واکنش مقامات آمریکایی و صحبت های بایدن یک پالس مثبت 

دیگر در راستای احیای برجام بود.

پالس های مثبت بایدن 

مرتضی مکی
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

مسأله اجماع اصولگرایان  همیشه بدان شکل بوده است 
که آنها تا دقیقه 90 اختلاف نظر دارند اما بعید به نظر می رسد 
اختلافات تا پایان باقی بماند. لذا اصولگرایان  در آخرین مراحل 
به اجماع بر سر حمایت از فردی واحد خواهند رسید. اختلافات 
میان اصولگرایان  قابل رفع شدن است. اختلافات میان شورای 
وحدت، شورای ائتلاف و حزب موئلفه به دلیل وجود سلایق 
مختلف است و این موضوع به صورت طبیعی در همه جریانات 
کشور وجود دارد. اصلاح طلبان نیز همین مشکلات را در داخل 
دارند. اصولگرایان  و اصلاح طلبان تشکیلاتی ندارند که بتواند 
به صورت یکدست عمل کند. جناح ها عموما تا دقیقه آخر در 
انتخابات ها اختلافاتی دارند، یعنی هر کدام نسبت به یکی از 
نامزدها نظر مساعدتری دارند اما در نهایت هم اصلاح طلبان 
و هم اصولگرایان  بر فردی اجماع خواهند کرد. در همه 
مراحل موانع متعددی در مسیر اجماع وجود دارد، هرچند 
اختلافات میان اصولگرایان  عموما بیش از اصلاح طلبان 
است اما در نهایت منافع ملی بر منافع گروهی و حزبی خواهد 
چربید. اصولگرایان  نیز در آینده رایزنی های خواهند داشت و 
اختلافات حل می شود، همانگونه که در انتخابات مجلس نیز 
با چنین چالش هایی مواجه بودیم. در مجلس نیز اختلاف نظر 
زیاد بود اما با رایزنی های انجام گرفته، نامزدها مورد توافق 
همگان قرار گرفتند. صحبت هایی که با آقایان قالیباف، 
رئیسی و جلیلی برای نامزدی در انتخابات شده، هنوز با پاسخ 
از سوی نامزدها همراه نبوده و تشکل ها در این رابطه بحثی 
نداشته اند. در خصوص آقای جلیلی نیز اتفاق نظر وجود ندارد 
و اینگونه نیست که همه اصولگرایان با آقای جلیلی همراه 
باشند. انتقادات به جلیلی نیز به عملکرد یا پشتوانه مردمی او 
ارتباطی ندارد و سلایق جریانی درباره ایشان متفاوت است. 
اختلاف در میان بدنه اصولگرایان  وجود دارد، جبهه پایداری 
یک نظر دارد، وحدت یک نظر دارد و ائتلاف نیز دید دیگری 
نسبت به نامزدی آقای جلیلی دارد. به هر حال این مشکلات 
باید با تضارب آرا رفع شود و به سادگی قابل حل نخواهد بود. 
تمام این اختلافات در واپسین دقایق انتخابات و پس از تایید 
صلاحیت ها مشخص خواهد شد. باید دید چه کسانی رد 
صلاحیت و چه کسانی تایید صلاحیت خواهند شد. پس از 
این موضوع نیز باید دید مقبولیت مردمی هر نامزد انتخاباتی 
در نظرسنجی ها چه مقدار خواهد بود. همه این افراد مقبول 
هستند اما باید دید نظرسنجی ها به نفع چه کسی خواهد بود 
و مردم چه کسی را قبول خواهند کرد. اگر مردم قبول نکنند، 
شاید فردی بسیار واجد صلاحیت باشد اما همان فرد مطلوب 
نیز در صورتی که حمایت مردم را نداشته باشد، نمی تواند در 
انتخابات پیروز شوند. باید دید در این دوره از انتخابات کدام 
نامزد می تواند نظر مردم را به خود جلب کند و سپس از او 

حمایت شود.

  اصولگرایان در انتظار نظرسنجی ها

حسین ابراهیمی
عضوجامعهروحانیتمبارز

رهبر انقلاب در پیامی به مناسبت روز 
ارتش جمهوری اسلامی و نیروی زمینی

ارتش در صحنه و آماده انجام 
 مأموریت است آمادگی ها را 
تا   سر حد نیاز افزایش دهید

فرمانده معظم کل قوا به مناسبت سالروز ارتش 
جمهوری اسلامی و حماسه آفرینی های نیروی 
زمینی، پیامی صادر کردند. در متن پیام حضرت 
آیت ا... خامنه ای آمده است: امیر سرلشکر سید 
عبدالرحیم موسوی فرمانده محترم کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران سلام من را به همه  کارکنان 
عزیز ارتش و خانواده های محترمشان برسانید. امروز 
ارتش در صحنه و آماده  انجام مأموریت است. این 
آمادگی ها را همچنان تا سر حد نیاز افزایش بدهید 

و نقش آفرینی کنید.

 کمک ۵۰۰ میلیون تومانی 
رهبر انقلاب برای آزادی زندانیان نیازمند

در آستانه برگزاری سی وچهارمین جشن گلریزان 
ستاد دیه کشور ویژه  کمک به آزادی زندانیان نیازمند، 
رهبر انقلاب اسلامی، مبلغ 500 میلیون تومان به این 
امر خداپسندانه اختصاص دادند. جشن گلریزان هر 
سال در ماه مبارک رمضان، به همت ستاد مردمی 
رسیدگی به امور دیه و کمک به زندانیان نیازمند با 
حضور جمعی از مسئولان و خیرین نیکوکار در تهران 

و شهرهای مختلف کشور برگزار می شود.

 مغایرت قانون انتخابات 
با سیاست های کلی نظام 

در جلسه دیروز صبح هیأت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که با حضور آیت ا... صادق 
آملی لاریجانی و محسن رضایی، رئیس و دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و تمامی اعضای این هیأت 
برگزار شد، مغایرت یا عدم مغایرت مصوبه مجلس در 
خصوص طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست 
جمهوری با سیاست های کلی نظام بررسی شد. در این 
جلسه که به منظور رعایت شیوه نامه های ابلاغی ستاد 
مبارزه با کرونا، به صورت حضوری و ارتباط تصویری با 
برخی از اعضای هیات برگزار شد، هیأت عالی نظارت 
مجمع به این جمع بندی رسید که دو مورد از اشکالات 
سابق هیات عالی نظارت همچنان به قوت خود باقی 

است و اشکالات به شورای نگهبان ارسال شد.

 تاکید ایران و افغانستان 
بر امضای سند جامع 

در تماس تلفنی جمعه شب محمد حنیف اتمر، 
وزیر امور خارجه افغانستان با محمد جواد ظریف 
وزیر امور خارجه کشورمان، روابط دوجانبه و تحولات 
مربوط به روند صلح در افغانستان مورد گفت وگو و 
تبادل نظر قرار گرفت.  وزیر امور خارجه کشورمان 
در این گفت وگو با تاکید بر حفظ دستاوردهای 
دموکراتیک افغانستان در دو دهه گذشته و ارتباط 
آن با صلح پایدار، مجددا حمایت همه جانبه جمهوری 
اسلامی ایران از روند صلح افغانستان را یادآور شد. 
وزیر امور خارجه افغانستان نیز در این تماس ضمن 
ابراز خرسندی از روابط رو به  گسترش دو کشور، از 
نقش مؤثر ایران در روند صلح افغانستان قدردانی کرد. 
دوطرف همچنین در این گفت و گو بر ضرورت تسریع 
در نهایی شدن و امضای سند جامع همکاری های 

راهبردی  دوکشور تاکید کردند.

 تایید صلاحیت 
۵۶۰  داوطلب مجلس 

رئیس ستاد انتخابات استان تهران از تایید صلاحیت 
560 داوطلب انتخابات میاندوره ای مجلس در حوزه 
انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
توسط هیأت اجرایی انتخابات خبر داد. شکرا...حسن 
بیگی درباره انتخابات میاندوره ای مجلس اظهار داشت: 
برای انتخابات میاندوره ای مجلس در حوزه انتخابیه 
تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در موعد مقرر 
9۷4 نفر اقدام به ثبت نام کردند که در نهایت ثبت نام 59۷ 
داوطلب قطعی شد. وی ادامه داد: بعد از ثبت نام، مرحله 
استعلام از مراکز چهارگانه شروع شد و در هیأت اجرایی 
نیز مورد بررسی قرار گرفت که بر این اساس 560 داوطلب 
تایید صلاحیت شدند. رئیس ستاد انتخابات استان تهران 
با بیان اینکه 22 نفر از داوطلبین تایید صلاحیت نشدند 
و 15 نفر نیز انصراف دادند خاطرنشان کرد: مرحله بعد 
رسیدگی به وضعیت داوطلبان در هیأت نظارت می باشد.

 رسانه ها به جریان  سازی ها 
توجه نکنند

سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در 
واکنش به سوال برخی خبرنگاران در خصوص شایعات 
و گزارشات مخدوش منتشر شده در خصوص روند 
مذاکرات، تأکید کرد:  اخبار مذاکرات فقط از طریق 
کانال های رسمی وزارت امور خارجه، سخنگوی وزارت 
خارجه و رئیس هیأت مذاکره کننده منتشر می شود و 
رسانه ها به هیچ وجه نباید به جریان سازی هایی که با 
استناد به »منابع آگاه و مطلع« منتشر می شود توجه 

نمایند.
 

 هماهنگی ارتش و سپاه 
باعث هم افزایی 

 دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا در 
پیامی روز ارتش جمهوری اسلامی ایران را به فرماندهان و  
پرسنل ارتش تبریک گفت. در پیام سردار سرلشکر پاسدار 
صفوی خطاب به امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی 
آمده است: از برکات نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
هم افزایی قدرت میان ارتش دلاور و سپاه سلحشور است 
و استراتژِی هماهنگی مابین نیروهای مسلح علاوه بر آنکه 
باعث بروز هم افزایی قدرت و تاثیرگذاری این دو نیروی 
انقلابی بر یکدیگر گردیده موجبات گسترش آمادگی های 
دفاعی کشور  و عمق بخشی برای دفاع همه جانبه را 

فراهم می سازد. 

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

دیروز می گفتند واکسن نخرید امروز می گویند چرا کم خریدید؟
  برخی حافظه شان ضعیف شده است                    واکسن الان یک ضرورت است

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد:

زمان تغییر قانون اساسی قابل پیش بینی نیست
  ایرادات و نواقص قانون انتخابات رفع نشده است

آرمان ملی: رئیس جمهوری در جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا با بیان اینکه امروز ما با یک شدتی از جانب کرونا 
مواجهیم، اظهار کرد: طبق گزارش سازمان بهداشت جهانی 
در دو ماه گذشته هر هفته سرایت ویروس دوبرابر شده است 
و این به دلیل همه گیری ویروس جهش یافته است. من با 
برخی از سران کشورهای همسایه که صحبت می کردم 
همه آنان گرفتار این موج تازه شده اند. حسن روحانی با 
تاکید بر اینکه تنها رعایت یک پروتکل کافی نیست، گفت: 
فقط شستن دست کافی نیست، فقط ماسک زدن و دست 
شستن کافی نیست باید فاصله گذاری اجتماعی هم انجام 
شود و نیز باید از تجمعات دوری کرد. اهم سخنان حسن 

روحانی را در ادامه می خوانید:
  اینکه فکر کنیم فقط سفر نرویم و این کافی است، 
نه. در شرایط فعلی فقط سفر نرفتن کافی نیست. پس 
هیچکس نیاید و یک موضوع را بگوید و تأکید کند که 
مشکل فقط این یکی است. نه اینگونه نیست. باید همه 
مشکلات حل شود و حل آن در یک جمله جمع می شود و 

آن تغییر سبک زندگی است.
 در شرایطی که مشکل ایجاد می شود، باید همه به 
فکر باشیم و دست به دست هم دهیم. در تریبون ها باید هم 
هشدار باشد و هم آرامش. نباید تریبونی داشته باشیم که 

آرامش را بهم بریزد.
  ما باید به فکر تهیه واکسن انبوه برای ماه ها و حتی 
سال بعد باشیم. یادمان نرود، برخی حافظه شان ضعیف 
شده است. یادمان نرود آن روزی که رفتیم از روسیه و چین 
واکسن تهیه کنیم، چه فضایی درست شد. در روزنامه ها، 
فضای مجازی و برخی مراکز رسمی آدم هایی بودند 
که مسئولیت داشتند و آمدند پشت تریبون و با افتخار 
گفتند - چون برای شان خیلی مهم بود - که من این واکسن 
را نمی زنم! بسیار خوب نزن! دیگری متخصص بود و آمد 

گفت از روسیه اگر بیاورید من نمی زنم، آن یکی گفت اگر 
از چین بیاورید من نمی زنم. برخی به ما نوشتند که واکسن 
فلان کشور مورد تایید سازمان بهداشت جهانی نیست و اگر 

بخرید ما فلان و چنان می کنیم.
 هنوز هم آن کشورهایی که ما از آنها واکسن می خریم 
را سازمان بهداشت جهانی تایید نکرده است. پس ما یادمان 
نرود که دیروز چه گفته ایم و حالا چه می گوییم! همان 
آدم هایی که دیروز می گفتند نخرید حالا امروز آمده اند و 
می گویند چرا کم خریدید؟ چرا زودتر نخریدید؟ چرا اینطور 

نخریدید؟ چرا از آنجا نخریدید و چرا از اینجا نخریدید؟
 بیاییم و منصفانه رفتار کنیم، ما همه می دانیم که 
واکسن الان یک ضرورت است. واکسنی هم که به دردبخور 
است و باید بخریم را حتما وزارت بهداشت ما باید تایید کند، 
ما که جای دیگری را نداریم، آن واکسنی که باید بخریم و 

مجاز است را وزارت بهداشت ما باید اعلام کند.
 در آن شرایط یکی می گوید من این کار را کردم، 
دیگری می گوید من این کار را کردم، یکی می گوید ستاد 
خیلی معجزه کرد، دیگری می گوید قرارگاه این کار را انجام 
داد و یکی هم می گوید فلان وزارتخانه معجزه کرد. از آن 
طرف هم می گویند محله محوری معجزه کرد اما وقتی 
این شرایط بعکس می شود و مردم متاسفانه پروتکل ها 
را مراعات نمی کنند و با یک ویروس جهش یافته مواجه 
می شوند، اینجا داستان تغییر می کند؛ هر کسی می خواهد 
این را به گردن دیگری بیندازد. یکی می گوید این بخش 
مقصر است، آن یکی می گوید بخش دیگر مقصر است و 
بخش دوم می گوید من خوب عمل کردم این بخش سوم 

است که مقصر است.
 همه تریبون ها هم باید همراه با هشدار و آرامش باشد. 
نباید تریبونی داشته باشیم که آرامش را در نظر نگیرد. 
تریبون هم باید به مردم آموزش و هم آرامش دهد و هم 

هشدارهای لازم را به مردم ارائه کند و به طور متوازن رفتار 
کند تا به یک نقطه مطلوب برسیم.

 البته همه استان ها یک رقم نیستند و بسیاری از آنها 
در موج رو به بالا در حرکت هستند و در مسیر پیک بالاتر 
قرار دارند و برخی استان ها کمتر است، اما در مجموع به 
همه ما هشدار می دهد که به طور کامل مسأله را مراعات 

و آن توجه کنیم.
 اگر بیمارستان خصوصی یا شرکت و نهادی هست 
که می تواند بیاورد مشکلی ندارد، اما باید نوع واکسن و 

چارچوب از سوی وزارت بهداشت تایید شود.
 ما همه توان خود را می گذاریم که واکسن داخلی 
ما زودتر به نتیجه برسد. برای ما مهم است روی پای خود 
بایستیم و خیلی امید داریم تابستان بتوانیم از واکسن 
داخلی خود استفاده کنیم. در دو ماه اول بهار که در روزهای 
پایانی ماه اول آن هستیم باید هرچه می توانیم از خارج 
واکسن بخریم و بیاوریم. چه آن 16 میلیون که از کواکس 
گرفتیم را باید بیاوریم، چه از آن کشورهایی که قرارداد 

بستیم و بخشی را آوردیم باید بیاوریم.
 گروه اولی که برای ما خیــلی مــهم بود واکسن را 
دریافت می کنند و وارد گروه دوم می شویم. یعنی حدود 
9 میلیون نفر هستند که اگر بتوانیم واکسن را برای آنها 
بیاوریم و تزریق کنند که سن شان از 65 به بالا هست، 

شرایط خیلی متفاوت می شود.
 مردم با اطمینان خاطر بیشتری به آینده نگاه کنند. 
ما همچنین برای تخت بیمارستانی تلاش خواهیم کرد. در 
این چند ماهه باقی مانده از دولت، ان شاءا... هزاران تخت 
بیمارستانی فراهم کنیم. وزارت بهداشت تخت ها را آماده 
کرده و تزریق مالی لازم انجام می گیرد و بقیه تخت ها آماده 
می شود تا با آرامش بیشتر این هفته های سخت را پشت 

سر بگذاریم.

سخنگوی شورای نگهبان به موضوع بازنگری 
قانون اساسی اشاره کرد و گفت: قانون اساسی 
سند حقوقی و متن نوشته ای است که توسط گروه 
کارشناسی و خبرگان قانون اساسی تنظیم شده و 
اکثریت مردم به آن رأی داده اند؛ با توجه به مسائل 
و شرایط روز، نیازهای جدیدی به وجود آمده و 
اقتضائات با گذشت زمان تغییر می کند که اگر 
اراده اکثریت برای اصلاح قانون اساسی به وجود 
بیاید، نفس تغییر و اصلاح قانون اساسی اشکالی 
ندارد. عباسعلی کدخدایی اظهار داشت:  زمان 
تغییر قانون اساسی هم قابل پیش بینی نیست و هر 
زمان شرایط ایجاب کند هیچ نگرانی برای بازنگری 
قانون اساسی وجود ندارد ضمن اینکه اگر یک 
زمانی قانون اساسی اصلاح و بازنگری شد، معتقدم 
نهادهای تصمیم گیر و شوراهای عالی که در قانون 
اساسی فعلی ذکر نشده اند، حدود صلاحیت و 
اختیارات شان و نحوه نظارت بر آنها، باید در قانون 
اساسی ذکر و شفاف شود. رئیس پژوهشکده 
شورای نگهبان با اشاره به اصل 11۳ قانون اساسی، 
نقش رئیس جمهور در اجرای قانون اساسی را 

اجرای اصول مغفول مانده دانست و افزود: اصولی 
در قانون اساسی وجود دارد مانند همین اصل ۸ 
قانون اساسی که مربوط به امر به معروف و نهی از 
منکر است که مدت های طولانی مغفول مانده 
بود و مصوبه ای در این خصوص وجود نداشت که 
بالاخره در سال 1۳94 این موضوع به قانون تبدیل 
شد. کدخدایی بیان کرد: استنباط شورای نگهبان 
بر اساس تفسیر اصل 11۳ قانون اساسی این 
است که مقصود از مسئولیت اجراء در اصل 11۳ 
قانون اساسی، امری غیر از نظارت بر اجرای قانون 
اساسی است و مسئولیت رئیس جمهور در اصل 
11۳ شامل مواردی نمی شود که قانون اساسی 
تشخیص، برداشت، نوع و کیفیت اعمال اختیارات 
و وظایفی را به عهده مجلس خبرگان رهبری، 
شورای نگهبان، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مجلس، قوه قضائیه و هر مقام و دستگاه دیگری 
که قانون اساسی به آنها اختیار یا وظیفه ای محول 
نموده است. وی اظهار کرد: رئیس جمهور ممکن 
است زمانی در بحث اجرای قانون اساسی، به 
نهادی تذکر بدهد که آن دستگاه وظیفه  قانونی 

خود را انجام ندهد و به تعبیری آن نهاد، اداره 
امور و وظایفی که به عهده دارد را تعطیل کرده 
باشد. سخنگوی شورای نگهبان به نقش احزاب 
در انتخابات اشاره کرد و افزود: یکی از مشکلات 
در انتخابات ما نقش احزاب است؛ انتخابات در 
همه دنیا فعالیتی است که پیش فرض و مقدمه اش 
احزاب هستند. کدخدایی ادامه داد: متأسفانه 
در کشور ما حزب به معنای واقعی خودش پا 
نگرفته است در حالی که در قانون اساسی به این 
مسأله به خوبی اشاره شده است. وی با بیان اینکه 
احزاب در انتخابات سهمیه ندارند، ابراز داشت: در 
کشور ما ارتباط احزاب با فرد کاندیدا به نحوی 
است که اگر آن فرد مورد حمایت حزبی، صاحب 
کرسی و دارای مسئولیتی شود و احیانا از عهده 
مسئولیتش به خوبی برنیاید، آن حزب به هیچ 
عنوان پاسخگو نیست؛ لذا احزاب باید در انتخابات 
سهمیه روشن داشته باشند و پس از انتخابات هم 
نسبت به عملکرد نمایندگان حزبی خود پاسخگو 

و مسئولیت پذیر باشند...
ادامه صفحه 6

»آرمان ملی« از ادامه مذاکرات وین گزارش می کند:

همه طرف ها خوش بین هستند
 جو بایدن: دوباره بخشی از مذاکرات هستیم             سیدعباس عراقچی: تفاهم جدیدی درحال شکل گرفتن است

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: چشم بسیاری از کشورهای دنیا به 
هتلی در وین دوخته شده است که ایران و 1+4 در آن مشغول مذاکره هستند. 
آمریکا نیز با حضور در این هتل، مذاکرات با ایران را به صورت غیر مستقیم دنبال 
می کند. روز گذشته نشست کمیسیون مشترک برجام انجام شد و طرف های غیر 
ایرانی از روند مذاکره اظهار خشنودی کردند. همچنین نماینده ایران در وین نیز 
نسبت به حل اختلافات موجود ابراز امیدواری کرد. این مذاکرات به منظور رفع 
تحریم های ایران و اجرای تعهدات برجامی از سوی ایران و آمریکا انجام می شود.

 گفت وگو ادامه دارد
روز گذشته نشست کمیسیون مشترک برجام با حضور کشورهای 4+1 
انجام شد. آمریکا در این مذاکرات که در دو کارگروه هسته ای و تحریم ها دنبال 
می شوند، حضور غیرمستقیم دارد. این نشست درباره چشم انداز بازگشت آمریکا 
به برجام و چگونگی اطمینان یافتن از اجرای کامل و موثر برجام توسط تمامی 
طرف های برجام و نیز چگونگی ادامه مسیر انجام شد. حاضرین در نشست روز 
گذشته به بررسی روند گفت وگوها پرداخته و گزارش گروه های کارشناسی در 
خصوص حوزه های تحریم و هسته ای را دریافت کردند. در این نشست مقرر شد 
گفت وگوهای دو و چندجانبه و همچنین رایزنی های فنی در روزهای آینده ادامه 

یافته و در صورت نیاز کمیسیون مشترک بار دیگر تشکیل جلسه دهد.
  اولین اظهارنظر درباره وین

پس از خروج آمریکا از برجام و وضع تحریم های جدید علیه ایران در دولت 
ترامپ، ایران نیز مطابق قطعنامه 22۳1 تعهدات برجامی خود را کاهش داد و این 
اقدام موجب نگرانی طرف های اروپایی و آمریکایی شد. در ادامه این روند، اعتماد 
موجود میان دو طرف خصوصا ایران و آمریکا را تا حد زیادی مخدوش گردید. 
با این حال پس از استقرار دولت بایدن در کاخ سفید، این تلقی به وجود آمد که 
مشکلات برجامی ایران تا حد قابل قبولی کاهش خواهد یافت. به نقل از شبکه 
سی.ان.ان، برای اولین بار پس از آغاز مذاکرات وین جو بایدن رئیس جمهوری 
آمریکا، بامداد شنبه )دیروز( در نشست خبری مشترک با نخست وزیر ژاپن در 
کاخ سفید به آغاز غنی سازی 60 درصدی اورانیوم در ایران واکنش نشان داد. او 
در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره این مسأله، آن را خلاف برجام دانست و گفت: 
»ما از این اقدام حمایت نمی کنیم و فکر نمی کنیم اینکه ایران می گوید به سوی 
غنی سازی 60 درصدی حرکت کرده است، مفید باشد. این خلاف توافق )برجام( 
است. با این حال خرسند هستیم که ایران به توافق برای انجام مذاکرات، مذاکرات 
غیرمستقیم با ما و گفت وگو با شرکایمان بر سر اینکه چگونه پیش برویم و اینکه 
برای بازگشت ما به توافق )هسته ای( چه چیزی لازم خواهد بود، ادامه داده است. 
بنابراین ما دوباره بخشی از آن هستیم.« ادعای خلاف برجام بودن غنی سازی 60 
درصدی ایران نسبتی با متن قطعنامه 22۳1، که برجام نیز ذیل آن قرار دارد، 

نداشته و خلاف واقع است.
 آمریکا به اسرائیل تذکر داد

سخنان رئیس جمهور آمریکا را می توان به گونه دیگری نیز تحلیل کرد. به 
نوشته روزنامه اورشلیم پست، یک شبکه تلویزیونی صهیونیستی روز جمعه 
گزارش داده است که دولت جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در روزهای اخیر 
چندین بار از مقامات اسرائیل خواسته تا اظهارنظر درباره ایران را متوقف کنند 
چراکه این کار، مانع مذاکرات تهران و واشنگتن برای توافق هسته ای احتمالی 

جدید است. در ادامه این گزارش آمده است که دولت بایدن از اقدام خرابکارانه 
اخیر رژیم صهیونیستی در تاسیسات هسته ای نطنز ناراضی است و اظهارات 
مقامات اسرائیلی درباره این حمله را »خطرناک« و »شرم آور« دانسته است. در 
صورت صحت این مدعا، احتمال دارد بایدن برای قرار گرفتن در موضع میانجگری 
و جلوگیری از اقدامات ثانوی رژیم صهیونیستی، اظهاراتی را مطرح کرده باشد و 

در مقابل از تحرکات آنان جلوگیری کند. 
  خبرهای خوب از وین

در نهایت مذاکرات ایران و کشورهای 1+4 روز گذشته با موفقیت انجام شد و به 
نقل از خبرگزاری رویترز، وانگ کان نماینده چین در وین پس از جلسه کمیسیون 
مشترک برجام در جمع خبرنگاران گفت: »ما به کارمان ادامه می دهیم. تمامی 
طرف ها موافقت کرده اند در روزهای آتی از طریق مشارکت در مذاکراتی 
گشترده تر و مفصل تر در زمینه لغو تحریم ها و دیگر مسائل مرتبط، به فعالیت شان 
سرعت ببخشند.« همچنین میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین، پس از جلسه دیروز کمیسیون مشترک برجام در وین در 
صفحه توئیترش نوشت: »نشست کمیسیون مشترک برجام به پایان رسید. 
حاضران پیشرفتی را که تاکنون حاصل شده است، با رضایتمندی مورد توجه قرار 
دادند و عزم شان را نسبت به تداوم مذاکرات با چشم انداز تکمیل موفقیت آمیز این 
روند در سریع ترین زمان ممکن نشان دادند. کارگروه های تشکیل شده در سطح 
کارشناسان در کمیسیون مشترک برجام برای لغو تحریم ها و مسائل هسته ای، 
فعالیت هایشان را در بعد از ظهر شنبه، روز یکشنبه و هفته بعد ادامه می دهند تا 
وقت تلف نشود و پیشرفت بیشتری در مذاکرات احیای برجام انجام بگیرد.« در 
ادامه واکنش ها به نشست روز گذشته وین، انریکه مورا معاون دبیر کل سرویس 
اقدام خارجی اتحادیه اروپا و رئیس جلسه روز گذشته کمیسیون مشترک برچام 
پس از اتمام نشست در صفحه توییترش نوشت: »پس از مذاکراتی سنگین یک 
ارزیابی از امور را در جلسه کمیسیون انجام دادیم. در کاری بسیار سخت، پیش 
رفت انجام شده است. حالا به فعالیت مفصل تری احتیاج داریم. مهم است که 
همه پایبند هدف های مشترک باشند، یعنی بازگشت آمریکا به برجام و اجرایی 
شدن کامل آن.« این اظهارات نشان می دهد، روند مذاکرات از سوی طرف های 

غیرایرانی مثبت قلمداد می شود.
  اختلافات در جلسات بعدی کاهش یابد

طرف ایرانی نیز رضایتی نسبی از روند مذاکرات داشت. سیدعباس عراقچی 
رئیس هیات مذاکره کننده ایران در وین، روز شنبه بعد از نشست معاونان وزیران 
خارجه ایران و 1+4 گفت: » ما بعد از تقریبا سه روز که از کار کمیسیون مشترک 
گذشت، یک بار دیگر جلسه کمیسیون مشترک را تشکیل دادیم، برای بررسی 
روند پیشرفت بحث هایی که تا الان صورت گرفته، هم در حوزه رفع تحریم ها و 
هم در حوزه هسته ای. خوب ما گزارش کار کارگروه ها را مرور کردیم و بحث های 
خوبی هم در داخل کمیسیون مشترک صورت گرفت. به نظر می رسد که یک 
تفاهم جدیدی درحال شکل گرفتن است و اشتراک در هدف نهایی الان بین 
همه وجود دارد و مسیری هم که باید طی شود، مسیری است که الان یک مقدار 
شناخته شده تر است. البته این مسیر، مسیر آسانی نخواهد بود، اختلاف نظرها 
این طور نیست که پایان یافته باشد، اختلاف نظرهایی بعضا جدی وجود دارد که 

باید طی مذاکرات بعدی کاهش پیدا کند.«


